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                    Abstract
The olive fruit fly, Bactrocera oleae (Gmelin) (Diptera: Tephritidae), is one of the most important olive pests in Turkey, as well as throughout the olive growing regions in the world. The aims of the study are to determine infestation rate of B. oleae and to asses the effects of pest infestation on yield, hundred fruit weight, maturation index, acidity and fatty acid composition of olive oil at different harvest times. This study was carried out in five selected olive orchards in Kucukkuyu-Ayvacik (Canakkale), representing the Edremit Gulf Region, where aerial spraying is not being applied. Only trees representing cv. Ayvalik, the main cultivars of the region, were selected for the experiment. Adults were monitored with yellow sticky traps from the beginning of July to the end of December in 2005. Samples were collected at five different dates in the five orchards. The results showed that the level of B. oleae adults population was low during July and August and reached the highest level at the end of October. The infestation rates of B. oleae at all harvesting dates were observed parallel to the adult population densities in all five orchards. The puncture rate considerably increased after mid November, therefore, early harvest definitely contributed to the preventing the fruit from B. oleae infestation. There were no statistical differences in hundred fruit weight among different harvest times. Oil yield increased rapidly until 10th of November. After that time, the increase rates gradually stopped and there were no statistical differences between oil yields. Therefore, fruit harvest should be carried out starting from mid-November to obtain the highest oil yield and avoid higher infestation rates. It is obvious that the olive oil acidity is affected by B. oleae infestation but in presented study, the results haven’t complied with this due to a considerable percentage of fly-damaged fruits that would cause high acidity dropped prior to early November. The fatty acid composition was affected by olive ripening. Although it was effectively proved through previous research on the fatty acid composition, the effects of B. oleae infestation haven’t been determined because the analysis was carried out on the fruits hanging on the trees as suggested by International Olive Oil Council (IOOC). According to the results the harvest should be done when olives are turning purple or have purple skin for minimizing the damage caused by B. oleae. Regarding to the above criteria, the suitable harvest time was found as the mid of November, when fruit maturation index is between 2.5 and 3.5. Results indicate that the B. oleae infestation could be significantly reduced by the implementation of early harvest.


Zusammenfassung
Die Olivenfliege Bactrocera oleae (Gmelin) (Diptera: Tephritidae) ist in der Türkei und den anderen Oliven anbauenden Regionen der Welt einer der bedeutendsten tierischen Schaderreger der Olive. Die Ziele dieser Untersuchung bestanden in der Erhebung der Befallsraten von B. oleae sowie der Wirkungen des Befalls auf Ertrag, Hundert-Frucht-Gewicht, Reifegrad, Säuregrad und Fettsäure-Zusammensetzung des Olivenöls zu verschiedenen Ernteterminen. Die Untersuchung wurde in fünf für die Edremit-Golf-Region repräsentativen Olivenhainen in Kucukkuyu-Ayvacik (Canakkale), in denen keine Insektizidspritzungen erfolgten, ausschließlich an der in der Region dominierenden Olivensorte Ayvalik durchgeführt. Die Population adulter Olivenfliegen wurde mittels gelber, leimbestrichener Fliegenfänger von Anfang Juli bis Ende Dezember 2005 überwacht. Die Proben wurden an allen fünf Standorten an fünf verschiedenen Terminen genommen. Die Populationsdichten adulter Olivenfliegen waren zwischen Juli und August noch relativ gering und erreichten das Maximum Ende Oktober. Die Befallsraten der Olivenbäume und die Populationsdichten adulter B. oleae wurden gemeinsam an allen Ernteterminen und Standorten erhoben; sie nahmen nach Mitte November erheblich zu. Der Erntetermin hatte dagegen keinen Einfluss auf das Hundert-Frucht-Gewicht. Der Ölertrag stieg signifikant bis zum Erntetermin 10. November und blieb danach konstant. Die Olivenernte sollte daher zur Erzielung des höchsten Ölertrags bei vergleichsweise geringem Befall ab Mitte November erfolgen. Obwohl der Säuregrad des Öls offenbar durch einen Befall mit B. oleae erhöht wird, konnten wir dies nicht feststellen, weil ein erheblicher, durch die Olivenfliege ausgelöster Fruchtfall bereits vor Anfang November erfolgt war. Die Fettsäure-Zusammensetzung hängt vom Reifegrad der Oliven ab. Obwohl dies schon längere Zeit bekannt ist, konnte der Einfluss eines Befalls mit der Olivenfliege nicht untersucht werden, weil die vom International Olive Oil Council (IOOC) empfohlene Analysenmethode nur mit am Baum hängenden Früchten durchgeführt wird. Zur Minimierung von Ertragsschäden durch die Olivenfliege sollte die Ernte daher erfolgen, wenn die Oliven violett zu werden beginnen oder bereits sind. Dies ist nach unseren Ergebnissen Mitte November bei einem Reifeindex zwischen 2,5 und 3,5 der Fall. Die Ergebnisse zeigen, dass ein Befall mit B. oleae durch eine frühe Ernte signifikant vermindert werden kann.
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